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- Panie Pośle, jakby podsumował Pan swoją pracę 
w sejmie mijającej kadencji ? 

- Ostatnie 4 lata w parlamencie to dla mnie okres inten-
sywnej pracy w komisjach i podkomisjach sejmowych oraz 
działań na rzecz promocji Podkarpacia.  Pozyskane zosta-
ły ogromne środki finansowe, które samorządy i instytu-
cje mogły przeznaczyć na rozwój infrastruktury drogowej, 
na inwestycje w oświatę, kulturę, rolnictwo i nowoczesne 
technologie. Jako przewodniczący podkomisji stałej ds. 
wykorzystania środków pochodzących z UE skutecznie 
zabiegałem o to, aby trafiały one wszędzie tam, gdzie 
istniała potrzeba i możliwość dobrego ich wykorzystania, 
dla rozwoju i poprawy jakości życia mieszkańców. Wiele 
tych inwestycji już zostało zrealizowanych i służy miesz-
kańcom, wystarczy wymienić obwodnicę Łańcuta, rozbu-
dowane i odnowione  oddziały łańcuckiego szpitala, hale 
sportowe, boiska przy szkołach,  nowe budynki przed-
szkoli, powrót żłobków do gmin, place zabaw dla dzieci, 
stacje uzdatniania wody i przebudowa oczyszczalni, nowe 
drogi, chodniki, doposażenie strażaków w wozy i wiele, 
wiele więcej. Współpracuję z samorządowcami, pomaga-
jąc im w realizacji zadań na rzecz lokalnych społeczności. 
To dla mnie bardzo ważne, aby wspierać inicjatywy gmin 
i miast, gdyż to procentuje rozwojem naszego regionu. 
Ten rozwój jest zauważalny. Członkowie rządu, koledzy 
posłowie z komisji, odwiedzając nasze Podkarpacie zgod-
nie twierdzą, iż widać na każdym kroku gospodarność 
mieszkańców, ich troskę o małą ojczyznę,  a jednocześnie 
przywiązanie do swojej bogatej historii.

Jestem dumny, iż mogę reprezentować Podkarpacie 
i pokazywać jego potencjał. Dziękuję wyborcom,  wła-
dzom samorządowym oraz instytucjom mojego okręgu 
wyborczego za doskonałą współpracę i  gospodarskie 
myślenie. Pracujemy wspólnie na różnych poziomach dla 
mieszkańców tej ziemi. 

- Jakie działania podejmował Pan dla gminy Łańcut?
Moim zadaniem było szukanie i pozyskiwanie środ-

ków na inwestycje dla gminy i całego powiatu łańcuc-
kiego. Co do samych działań na rzecz gminy Łańcut, 
wymienię tu tylko kilka ostatnich.  W ubiegłym roku 
gmina Łańcut z Rządowego Funduszu Polski Ład otrzy-
mała ponad 7 milionów złotych na realizację prioryteto-
wych inwestycji. Cały czas zabiegam również, aby gminy 
mogły poprawiać infrastrukturę drogową,  ostatnia 
promesa pozwoli na budowę np. drogi gminnej w Albi-
gowej, kolejne środki zostały zapewnione na rozbudowę 
stacji uzdatniania wody w Kraczkowej- tu prace ruszyły 
w czerwcu 2023 roku. W lipcu br. natomiast przyzna-
ne zostały kolejne środki,  ponad 1 milion 214 tysięcy 
złotych,  na odnowę gminnych zabytków. Od wielu lat 
staram się o pozyskiwanie środków finansowych dla 
gminy Łańcut. Dziękuję władzom oraz instytucjom 
i organizacjom gminy za dobrą współpracę, gospodarskie 
podejście, kreatywność i  służbę mieszkańcom.

- Startuje Pan w tegorocznych wyborach parlamen-
tarnych. Jeśli ponownie zostanie Pan Posłem na 
Sejm RP, co będzie Pana głównym celem?

 Jestem posłem  z Podkarpacia i to rozwój naszej małej 
ojczyzny jest moim priorytetem.  Jest jeszcze dużo do 
zrobienia. Nie jesteśmy już Polską B.  Wierzę, że możemy 
ogromne zasoby gospodarcze, kulturowe, naukowe i spo-
łeczne Podkarpacia wykorzystać do dalszego budowania 
silnej pozycji naszego regionu nie tylko na arenie krajo-
wej, ale i europejskiej. Gminie Łańcut i jej mieszkańcom        
z serca życzę wszystkiego co dobre. 

Nowy wóz strażacki dla OSP Wysoka. Strażacy pod-
kreślają, że jego zakup nie byłby możliwy bez pomocy 
posła Kazimierza Gołojucha. Taki sam wóz zakupiła 
także OSP Sonina 

„Podkarpacie nie jest już Polską B”
Rozmowa z posłem Prawa i sprawiedliwości KAZiMiERZEM GOŁOJUCHEM, kandydatem do sejmu RP 

KAZIMIERZ GOŁOJUCH – ma 59 lat, magister inżynier mechaniza-
cji rolnictwa. Absolwent Akademii Rolniczej w Krakowie, Wydziału 
Techniki i Energetyki Rolnictwa na kierunku Eksploatacja maszyn. 
Ukończył także studia podyplomowe na Uniwersytecie Rzeszowskim na 
kierunku Europeistyka. Od 2005 roku Poseł na sejm RP, wcześniej Wójt 
Gminy Czarna. W komisjach sejmowych zajmuje się głównie tematyką 
związaną z pozyskiwaniem środków unijnych, rolnictwem oraz ochroną 
środowiska, jest Przewodniczącym Podkomisji stałej ds. wykorzystania 
środków pochodzących z UE. Aktywnie działa społecznie- od 2004 roku 
jest Prezesem stowarzyszenia Rodzin Katolickich Diecezji Rzeszowskiej. 
Współpracuje z samorządami i instytucjami skutecznie wspierając 
inicjatywy na rzecz rozwoju Podkarpacia.
„Dziękuję za dobrą współpracę z samorządem gminnym oraz nieza-
wodne wsparcie mieszkańców gminy w trakcie pracy parlamentarnej”

Dzięki funduszom pozyskanym z programu 
„Polski Ład” Gmina Łańcut mogła rozpocząć 
rozbudowę Stacji Uzdatniania Wody w Kracz-
kowej 

Od początku poseł Kazimierz Gołojuch wspierał gminę w bu-
dowie sali gimnastycznej w Rogóżnie. Na zdjęciu symboliczne 
wbicie łopaty pod rozpoczęcie inwestycji (2021 r.)

Inwestycja po realizacji. Jej budowa była możliwa dzięki dofinansowaniu z programu Sportowa Polska

Na terenie gminy przebudowano wiele dróg dzięki 
środkom pozyskanym z Rządowego Funduszu Roz-
woju Dróg m.in. drogi gminne „Ziajówka” w Wy-
sokiej, „Pastwiska” w Głuchowie, czy powiatowe 
Albigowa-Handzlówka, Albigowa-Wysoka-Sonina
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GMINA ŁAŃCUT 2 września odbyło się oficjalne otwarcie nowego przed-
szkola w Albigowej.

Można było skorzystać także z pierwszej w naszej gminie ścianki wspinaczkowej.  

Nowe przedszkole 
w Albigowej otwarte 

Symboliczną wstęgę 
przecięli: wójt gminy 

Łańcut Jakub Czar-
nota, radni gminy 

z Albigowej Wiesław 
Wilk i Anna Szpunar , 
sołtys wsi Aleksander 

Kisała oraz dyrektor 
szkoły i przedszkola 

Adam Hoły. 
Budynek został 

poświęcony przez ks. 
proboszcza tutejszej 

parafii Bogusława 
Kamińskiego. 

W wydarzeniu uczest-
niczyli także m.in. 

poseł Kazimierz Go-
łojuch, radny sejmiku 

województwa Karol 
Ożóg, przedstawiciele 

Kuratorium Oświaty, 
dyrektorzy placówek 

oświatowych z terenu 
gminy, przedstawicie-
le organizacji działają-

cych w Albigowej. 
Nie mogło zabraknąć 

tych, dla których to 
przedszkole powstało 

– dzieci i ich rodziców. 
Oprócz zwiedzania 

przedszkola, czekały 
na nich inne atrakcje 

m.in. dmuchańce, za-
bawy z animatorami, 

wata cukrowa.
Przypomnijmy, że 

zakres inwestycji objął 
rozbudowę budynku 
Szkoły Podstawowej 
w Albigowej o cztery 

oddziały przedszkolne, 
pomieszczenia obsłu-

gi, szatnie oraz po-
mieszczenia zaplecza 
kuchennego, a także 

zagospodarowanie 
terenu. 

Budynek jest energo-
oszczędny i dostoso-

wany do potrzeb osób 
niepełnosprawnych. 
Koszt inwestycji wy-
niósł ok. 4,5 mln zł. 

Fot. BERnaDEta BRÓŻ 

Dzień otwarty w Zespole 
szkół w Rogóżnie

GMINA ŁAŃCUT 4 września w Zespole Szkół w Rogóżnie odbył się piknik 
rodzinny, podczas którego wszyscy mieszkańcy mogli zobaczyć nową salę 
gimnastyczną.  

Były dmuchańce, gry i zabawy z animatorami, strefa gastronomiczna. Dodatkową 
atrakcją był pokaz lotniczy Stowarzyszenia Lotniczego Gminy Łańcut „Dedal”.  

Budowa sali kosztowała ok. 5 mln zł, z czego ponad 2 mln to dofinansowanie z pro-
gramu Ministerstwa Sportu - Sportowa Polska - Program Rozwoju Lokalnej Infra-
struktury Sportowej - Edycja 2020.
Zadanie objęło budowę dwóch kondygnacji. Na parterze znajduje się główna część 
tj. sala gimnastyczna ze ścianką wspinaczkową oraz zaplecze higieniczno-sanitar-
ne dla uczniów, zaplecze socjalne dla nauczycieli, sanitariaty, kotłownia i magazyn 
sportowy. Na drugiej kondygnacji  zbudowana została antresola dla widzów. Do dys-
pozycji uczniów i nauczycieli jest także siłownia i sala lekcyjna. W miejscu byłej sali 
sportowej wykonano korytarz łączący nowy obiekt ze szkołą, powstała też kolej-
na sala lekcyjna. Obiekt jest dostosowany do osób niepełnosprawnych. Umożliwia 
uprawianie dyscyplin sportowych takich, jak koszykówka, siatkówka, piłka ręczna, 
tenis, czy badmington, dodatkowo – gimnastyki. Fot. BERnaDEta BRÓŻ, Szymon nowak

Najmłodsi z klubu Szarotka Rogóżno jako pierwsi zagrali mecz na nowej sali.
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Zakończył się remont kuchni w Zespole Szkół w Cierpiszu. Zakres prac objął m. in. 
doposażenie w nowy piekarnik, zmywarkę, okap, blaty, krzesła oraz stoły. Wymia-
nę płytek, stolarki drzwiowej, malowanie oraz prace instalacyjne. Zadanie koszto-
wało blisko 100 tys. zł, z czego połowa została sfinansowana z Funduszu Sołeckiego 
Cierpisza. Pozostałe środki pochodziły z budżetu Gminy Łańcut  Fot. UG ŁaŃCUt 

Podczas ostatniej sesji Rady Gminy Łańcut wyrażono zgodę na zakup przez gminę 
Młyna w Kosinie. Zabytkowy obiekt w chwili obecnej czeka na licytację komorni-
czą. Jaki będzie wynik licytacji, kto oprócz gminy do niej przystąpi? - Trudno po-
wiedzieć, póki co pewne jest, że pojawi się tam Gmina Łańcut by powalczyć o ten 
teren i budynek – zaznacza wójt gminy Jakub Czarnota Fot. Szymon nowak 

GMINA ŁAŃCUT 19 września wójt 
gminy Łańcut Jakub Czarnota podpi-
sał umowę na modernizację kotłow-
ni budynku Szkoły Podstawowej 
w Kraczkowej. 

Wykonawcą inwestycji jest firma Hy-
dro-Instal z gminy Nisko. Zakres 

zadania obejmuje wymianę dotychcza-
sowych źródeł ciepła na energooszczęd-
ne kotły gazowe wraz z systemem od-
prowadzania spalin oraz zastosowaniem 
wymienników ciepła. W skład instalacji 

wchodzą również elementy odpowie-
dzialne za ciepłą wodę użytkową oraz 
elementy towarzyszące jak systemy po-
prawiające stan wody kotłowej, detekcji 
gazu oraz odprowadzenia skroplin. W ra-
mach zadania wykonane zostaną prace 
remontowe w zakresie wykończenia po-
wierzchni.

Termin zakończenia prac planowa-
ny jest na drugą połowę listopada tego 
roku. Koszt inwestycji wyniesie ponad 
232 tys. zł. 

(iw)

Trwają polityczna ataki na wójta 
gminy Łańcut z powodu pozyskiwa-
nia środków zewnętrznych na rozwój 
gminy. 29 sierpnia rada gminy po-
nownie rozpatrywała skargę na dzia-
łalność wójta, której przedmiotem 
było… pozyskanie dotacji na przebu-
dowę drogi „Przyśnice” w Soninie. 

Przypomnijmy, że była to kolejna 
bezzasadna skarga. Przyznanie 
środków w 2021 roku  poprzedziła 
wizytacja kilkuosobowej komisji 

z Podkarpackiego Urzędu Wojewódzkie-
go, która na miejscu zweryfikowała tra-
giczny stan drogi, co zostało udokumen-
towane w protokołach. Środki zostały 
pozyskane w legalny sposób, inwestycja 
wykonana zgodnie z prawem, a dotacja 
rozliczona na podstawie procedur wy-
nikających z umowy zawartej pomiędzy 
wójtem i wojewodą. 

Tymczasem wójt zamiast koncen-
trować się na pozyskiwaniu kolejnych 
dotacji dla gminy, musiał ponownie tłu-
maczyć się radnym, że nie ma mowy 
„o bezprawnym przywłaszczeniu środ-
ków przez gminę” jak miałoby to wynikać 
z treści skargi. 

W powiecie łańcuckim, a pewnie 
mało gdzie w kraju ciężko znaleźć gmi-
ny, w których radni nie wspierają w pełni 
pracy wójta i urzędników na rzecz po-
zyskiwania środków zewnętrznych dla 

rzecz swoich samorządów. W czerwcu 
radna Katarzyna Bujak apelowała do rad-
nych o opamiętanie. Tłumacząc, że rolą 
radnych powinno być zachęcanie wójta 
do tego by nadal starał się o środki ze-
wnętrzne dla gminy, a nie wspieranie lu-
dzi, którzy takie działania torpedują. Nie-
stety część radnych jest głucha na takie 
apele i konsekwentnie podejmuje działa-
nia, by zniechęcić wójta do pozyskiwania 
kolejnych dotacji. 

Na sierpniowej sesji uznania skargi 
w sprawie „Przyśnic” za bezzasadną nie 
poparli Jan Kiełb (Rogóżno) oraz Joanna 
Murias (Kraczkowa). Oczywiście oboje nie 
wyjaśnili dlaczego tak postępują. (iw)

Jan Kiełb idzie w zaparte. 
„Przyśnice” nadal kością 

niezgody 

W czerwcowym wydaniu „GŁOs Gminy 
Łańcut” informowaliśmy, że po głosowaniu 
w sprawie skargi na działalność wójta dot. 
pozyskania dotacji na przebudowę „Przy-
śnice” radny Jan Kiełb „natychmiast po 
głosowaniu opuścił salę obrad i nie wrócił”.  
29 sierpnia na sesji Jan Kiełb poinformował, 
że miał usprawiedliwiony powód wyjścia 
w trakcie obrad z uwagi na wezwanie do 
udziału w rozgraniczeniach. Zweryfikowali-
śmy informację, jest to prawda. 
Niestety Jan Kiełb nie wyjaśnił 29 sierpnia 
dlaczego nie zagłosował za uznaniem skargi 
w sprawie „Przyśnic” za bezzasadną. Jakby 
tego było mało tego samego dnia ponownie 
nie poparł odrzucenia kolejnej bezzasadnej 
skargi w sprawie dotacji na tą drogę.  

Radny Kiełb (po prawej) do dziś nie wyjaśnił co było złego w pozyskaniu  przez wójta 
dotacji na przebudowę drogi w Soninie

„Przyśnice” przed i po realizacji. Z powody takich właśnie działań na rzecz gminy, wójt 
w sierpniu był politycznie atakowany przez radnych Joannę Murias oraz Jan Kiełba.

Nowy piec w szkole w Kraczkowej 

Fot. BERnaDEta BRÓŻ
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SONINA Została nią pani Anna Cza-
chur - ur. 1983,  jest nauczycielem 
dyplomowanym z 16 letnim stażem 
pracy, uczy języka polskiego i angiel-
skiego. 

Ukończyła filologię polską z językiem 
angielskim na Uniwersytecie Rzeszow-
skim. Jest także absolwentką Katolickiego 

Uniwersytetu Lubelskiego na kierunku 
filologia angielska. Przez 15 lat praco-
wała w Szkole Podstawowej w Ujeznej. 
Od 2022 r. pracuje jako nauczyciel języ-
ka polskiego w Zespole Szkół w Kosinie. 
Ukończyła również Studia Podyplomowe 
w Wyższej Szkole Kształcenia Zawodo-
wego w Przemyślu w zakresie Organizacji 
i zarządzania oświatą.  (iw)

SONINA Zespół Szkolno-Przedszkol-
ny w Soninie jest pierwszą szkołą 
w naszej gminie, w której uczniowie 
mogą rozwijać swoje umiejętności 
w pracowni robotyki. 

Oddana początkiem września do użytku 
pracownia powstała dzięki finansowemu 
wsparciu rodziców, pomocy finansowej 
ze strony Asseco Poland, zaangażowa-
niu ówczesnego dyrektora Łukasza Bie-
leckiego, a także finansowemu i orga-
nizacyjnemu wsparciu ze strony Gminy 
Łańcut. Początki robotyki w Soninie były 
bardzo trudne. - Pierwsza nasza „pracow-
nia” to betonowa, ciasna, nieogrzewana 
piwnica. Nie zrażaliśmy się wcale. Przy-
stosowaliśmy piwnicę do naszych celów 
i z zapałem przystąpiliśmy do pracy. Mie-
liśmy bardzo mało sprzętu i do konkursu 
(GG Robot 2019) musieliśmy dokupywać 
używane klocki i silniki, abyśmy mo-
gli w nim wystartować. Ale warto było 
– mówi Maciej Sawicki, nauczyciel ma-

tematyki i informatyki w ZSP w Soninie. 
Pracownia powstała głównie dzięki jego 
zaangażowaniu, to on rozwinął roboty-
kę w sonińskiej szkole. Później z piwnicy, 
która została zalana przez długotrwałe 
opady deszczu trzeba było się przenieść 
… na szkolny korytarz. Mimo napotka-
nych problemów od 2019 roku ucznio-
wie zdobywają podium w konkursach 
m.in.  na Ponadwojewódzkim Konkur-
sie Budowy i Programowania Robotów, 
Międzynarodowych Zawodach Robotów 
ROBOmotion, czy Roztoczańskiej Lidze 
Robotów. Dzisiaj, po wyremontowaniu 
jednej ze starych sal, uczniowie w koń-
cu mogą w godnych warunkach rozwijać 
swoje pasje i umiejętności i przygoto-
wywać się do kolejnych konkursów. Ro-
botyka jest dziedziną, która zajmuje się 
projektowaniem, budową i programowa-
niem robotów z klocków lego. Pozwala 
na rozwijanie kreatywności, logicznego 
myślenia i umiejętności matematycznych 
i informatycznych.  (BB)

GMINA ŁAŃCUT 4 września rozpo-
czął się nowy rok szkolny. Z tej okazji 
wójt gminy Łańcut Jakub Czarnota 
odwiedził szkoły w Soninie i w Kracz-
kowej. 

Życzył by ten rok szkolny był zarówno 
dla uczniów, jak i nauczycieli, źródłem 

pozytywnych przeżyć, sukcesów eduka-

cyjnych i wychowawczych oraz uśmiechu 
i radości. 

W Zespole Szkolno-Przedszkolnym 
w Soninie odbyła się uroczysta akademia. 
Powitano także nową panią dyrektor – 
Annę Czachur. Naukę w sonińskiej szkole 
rozpoczęło 35 dzieci. Łącznie w szkołach 
Gminy Łańcut jest 243 uczniów pierwszej 
klasy.  (iw)

Od 1 września Zespół szkolno-
-Przedszkolny w soninie ma nową 

dyrektor 

Fot. Szymon nowak 

W szkolnych murach znów gwarno 

W Kraczko-
wej akademia 
połączona była 
z pasowaniem 
na ucznia pierw-
szoklasistów

W Kraczkowej naukę rozpoczęło 42 „pierwszaków” Fot. Szymon nowak 

Pierwsza w gminie 
pracownia robotyki 

Fot. maCIEJ SawICkI
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Nazywam się Tomasz Buczek, jestem inżynierem budownictwa oraz przedsię-
biorcą od 16 lat prowadzącym swoją firmę w branży budowlanej. Szczególnie bliskie 
są mi rodzime, małe przedsiębiorstwa, o których niestety rządzący zapomnieli podno-
sząc im stale podatki i koszty funkcjonowania. Mały, lokalny biznes upada, a zachod-
nie korporacje uciekają od płacenia podatków w Polsce. Nie może tak dłużej być, że 
zachodnie koncerny na nas zarabiają i jednocześnie uciekają od obowiązku podatko-
wego. Błędne decyzje polityczne obozu rządzącego w czasie pandemii, dodruk pienią-
dza na masową skalę, tworzenie funduszy pozabudżetowych i zaciąganie kolejnych 
kredytów rozpędziły spiralę inflacyjną, którą odczuwamy w ogromnej drożyźnie pod-
czas codziennych zakupów.

Dodatkowo, polityka klimatyczna Unii Europejskiej, na którą zgodził się Mate-
usz Morawiecki w 2020 r., nakłada na nasz kraj system opłat ETS (Handel uprawnienia-
mi do emisji CO2). Przez dekady wymuszono na nas zamykanie kopalń pod przykrywką 
ekologicznych frazesów. W tym samym czasie, kwitł handel węglem i gazem z Rosji 
i Ukrainy, a lobbyści zachodniego kapitału blokowali budowę elektrowni atomowej 
w Polsce. Takiej polityce należy powiedzieć STOP! Walka o polskie rolnictwo, poszko-
dowane wskutek zgody PiS na handel bezcłowy z Ukrainą, jest moim najważniejszym 
priorytetem. Ukraina, która otrzymała za zgodą Polskiego rządu największa pomoc 
militarną, humanitarną, socjalną (m.in. 500+), czy zezwolenie na wejście w nasz sys-
tem opieki zdrowotnej i emerytalnej, za który koszty ponosi polski podatnik, dzisiaj 
wymierza nam policzek w polityce międzynarodowej. Musimy zatrzymać politykę ule-
głości PiSu wobec Ukrainy. I do tego się przed państwem zobowiązuje, prosząc o pań-
stwa głos.

REKLAMA
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14 września strażacy z Albigowej witali auto, które zostało odkupione od OSP 
Dzianisz Dolny (powiat nowotarski). Wóz z 1999 roku zastąpi wysłużonego Jelcza 
z 1981 roku. Pojazd dysponuje zbiornikiem o pojemności 5000 litrów. Środki na 
jego zakup pochodziły z budżetu Gminy Łańcut, Funduszu Sołeckiego Albigowej 
oraz środków własnych OSP Albigowa. Umowa o sprzedaży auta została podpisana 
pomiędzy prezesem OSP Albigowa Janem Kluzem i prezes OSP Bronisławą Kukulak 
w komendzie PSP Zakopane. Wizyta w Zakopanem oraz Dzianiszu była okazją do 
spotkania z Wójtem Gminy Kościelisko Romanem Krupą. Fot. oSP aLBIGowa 

Nowe auto także w OSP Sonina. Przyjazd samochodu ratowniczo-gaśniczego strażacy 
i mieszkańcy Soniny świętowali 20 września. 

Lekkie auto ratowniczo-gaśnicze zostało zakupione za 470 tys. zł ze środków gminy 
Łańcut, budżetu państwa oraz Funduszu Sołeckiego. Fot. BERnaDEta BRÓŻ 

GMINA ŁAŃCUT 25 września 
Ochotnicza Straż Pożarna w Wyso-
kiej obchodziła jubileusz 115-lecia 
działalności. 

Uroczystość rozpoczęła się mszą św. 
w kościele parafialnym w Wysokiej. Dal-
sza jej część odbyła się na placu obok 
Ośrodka Kultury, gdzie ks. proboszcz 
Feliks Paściak poświęcił nowy lekki wóz 
strażacki, który strażacy w swojej jed-

nostce witali początkiem września oraz 
figurę Św. Floriana – Patrona Strażaków. 

Jubileusz był okazją do wręczenia 
odznaczeń zasłużonym strażakom 
ochotnikom. Nie brakło życzeń i gra-
tulacji od zaproszonych gości – m.in. 
władz gminy, przedstawicieli Państwo-
wej Straży Pożarnej w Łańcucie, orga-
nizacji i instytucji działających w Wy-
sokiej. Jubileusz uświetniła Orkiestra 
Dęta z Wysokiej.

Gminne działki na sprzedaż
1. sonina nr działki 1395/7
2. sonina nr działki 1395/6
3. Głuchów nr działki 522/15
4. Albigowa nr działki 2519/7
Przetargi odbędą się 3 października. Szczegółowe informacje o przedmiocie sprze-
daży i warunkach przetargów można uzyskać w Urzędzie Gminy Łańcut, 
tel. 17 225 33 51, e-mail: b.kochman@gminalancut.pl

115 lat Ochotniczej Straży 
Pożarnej w Wysokiej

Zakup był możliwy dzięki dofinansowaniu z budżetu państwa (200 tys. zł). 250 tys. 
OSP Wysoka otrzymała od gminy, a 24 tys. z Funduszu Sołeckiego. Fot. BERnaDEta BRÓŻ 

Lekki wóz strażacki już w remizie OSP Wysoka. Strażacy witali nowe auto razem 
z wójtem, sołtysem i radnymi gminy, strażakami z sąsiednich wsi oraz mieszkańca-
mi Wysokiej 
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Kontynuujemy cykl podsumowujący realiza-
cję lokalnych inwestycji w latach 2019-2023. 
Dzięki wielomilionowym dotacjom pozyska-
nym przez gminę z budżetu państwa oraz UE, 

dobrej współpracy z samorządami powiatu oraz wo-
jewództwa, a także administracją rządową, udało się 
zrealizować rekordową ilość inwestycji publicznych 
na terenie gminy Łańcut. 

Niestety od początku kadencji część radnych nie 
wspierała działań na rzecz rozwoju gminy np. nie po-
pierając uchwał budżetowych zapewniających środ-
ki finansowe na realizację zadań inwestycyjnych, 
przy okazji atakując wójta za pozyskiwanie środków 
zewnętrznych i realizowanie inwestycji służących 
mieszkańcom gminy. 

Nieprzychylni wójtowi radni podejmowali pró-
by blokowania inwestycji na terenie gminy np. roz-
powszechniając wśród mieszkańców nieprawdziwe 
informacje na temat realizowanych i planowanych 
przedsięwzięć.

W związku z powyższym podsumowujemy gło-
sowania dotyczące inwestycji dla poszczególnych 
miejscowości. Szersze podsumowanie, obejmujące 
pełną listę realizowanych zadań ukaże się w 2024 
r.  W opracowaniu uwzględniono radnych z okręgu 
wyborczego oraz osoby, które szczególnie powin-
ny mieć na uwadze rozwój wszystkich miejscowości 
czyli przewodniczącego rady i zastępcę przewodni-
czącego. W tym miesiącu Handzlówka (okręg wybor-
czy Albigowa – Handzlówka - Cierpisz).

Podsumowanie lokalnych inwestycji – HANDZLÓWKA 

Rewitalizacja obiektów gminy Łańcut 
(basen Wysoka, dom seniora Kosina, 
muszla koncertowa Kosina, Park Magrysia 
Handzlówka) – rozpoczęcie prac  

30 grudnia 2019 r. uchwałę zabezpieczającą 4,9 mln zł na realizację 
4 zadań poparli głosując za: wiesław wilk (albigowa), Bernadetta 
Ruszel (Cierpisz), Jadwiga Balawender (Handzlówka). Uchwały nie 
poparli wstrzymując się od głosu: Paweł Dąbek (przewodniczą-
cy rady) i Jacek Albigowski (zastępca przewodniczącego). 
marcin kisała (Handzlówka) nieobecny.

Budowa boisk wielofunkcyjnych 
przy szkołach m.in. Handzlówce 

30 grudnia 2019 r. uchwałę zabezpieczającą 942 tys. zł na budowę 5 
boisk poparli głosując za: wiesław wilk (albigowa), Bernadetta Ruszel 
(Cierpisz), Jadwiga Balawender (Handzlówka). Uchwały nie poparli 
wstrzymując się od głosu: Paweł Dąbek (przewodniczący rady) 
i Jacek Albigowski (zastępca przewodniczącego). 
marcin kisała (Handzlówka) nieobecny.

Remont budynku 
orkiestry 

28 stycznia 2021 r. uchwałę zabezpie-
czającą 15 tys. zł na to zadanie poparli 
głosując za: wiesław wilk (albigowa), 
Jadwiga Balawender (Handzlówka), 
marcin kisała (Handzlówka). Uchwa-
ły nie poparli wstrzymując się od 
głosu: Paweł Dąbek (przewodni-
czący rady) i Jacek Albigowski 
(zastępca przewodniczącego), 
Bernadetta Ruszel (Cierpisz)

Zakup samochodu pożarniczego 
dla OSP Handzlówka 

8 czerwca 2021 r. uchwałę zabezpieczającą 320 tys. 
zł na to zadanie poparli głosując za: wiesław wilk (al-
bigowa), Jadwiga Balawender (Handzlówka), marcin 
kisała (Handzlówka), Bernadetta Ruszel (Cierpisz), 
Paweł Dąbek (przewodniczący rady) i Jacek albigow-
ski (zastępca przewodniczącego). 

Rewitalizacja obiektów gminy 
Łańcut (basen Wysoka, dom 
seniora Kosina, muszla koncerto-
wa Kosina, Park Magrysia Handz-
lówka) – dokończenie prac   

28 stycznia 2021 r. uchwałę zabezpieczającą 3,3 mln zł 
na realizację 4 zadań poparli głosując za: wiesław wilk 
(albigowa), Jadwiga Balawender (Handzlówka), marcin 
kisała (Handzlówka). Uchwały nie poparli wstrzymu-
jąc się od głosu: Paweł Dąbek (przewodniczący rady) 
i Jacek Albigowski (zastępca przewodniczącego), 
Bernadetta Ruszel (Cierpisz).

Przebudowa drogi powiatowej 
Albigowa – Handzlówka, 
rozpoczęcie prac 

28 stycznia 2022 r. uchwałę zabezpieczającą  2,2 
mln zł na to zadanie poparli głosując za: wiesław 
wilk (albigowa), Jadwiga Balawender (Handzlówka), 
marcin kisała (Handzlówka), Paweł Dąbek (przewod-
niczący rady). Uchwały nie poparli wstrzymując 
się od głosu: Jacek Albigowski (zastępca prze-
wodniczącego), Bernadetta Ruszel (Cierpisz). 

Remont świetlicy 
ośrodka kultury

30 grudnia 2019 r. uchwałę zabez-
pieczającą 20 tys. zł na to zadanie 
poparli głosując za: wiesław wilk 
(albigowa), Bernadetta Ruszel 
(Cierpisz), Jadwiga Balawender 
(Handzlówka). Uchwały nie poparli 
wstrzymując się od głosu: Paweł 
Dąbek (przewodniczący rady) 
i Jacek Albigowski (zastępca 
przewodniczącego). 
marcin kisała (Handzlówka) 
nieobecny

Opracowanie dokumentacji
projektowej budowy chodnika 
przy drodze powiatowej 
Albigowa-Handzlówka 

30 grudnia 2019 r. uchwałę zabezpieczającą 150 tys. zł 
na to zadanie poparli głosując za: wiesław wilk (albi-
gowa), Bernadetta Ruszel (Cierpisz), Jadwiga Balawen-
der (Handzlówka). Uchwały nie poparli wstrzymując 
się od głosu: Paweł Dąbek (przewodniczący rady) 
i Jacek Albigowski (zastępca przewodniczącego).  
marcin kisała (Handzlówka) nieobecny.
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Podsumowanie lokalnych inwestycji – HANDZLÓWKA 
Przebudowa drogi „Filia” 

31 marca 2021 r. uchwałę zabezpieczającą 
28 tys. zł na to zadanie poparli głosując 
za: wiesław wilk (albigowa), Jadwiga 
Balawender (Handzlówka), marcin kisała 
(Handzlówka), Bernadetta Ruszel (Cier-
pisz). Uchwały nie poparli wstrzymując 
się od głosu: Paweł Dąbek (prze-
wodniczący rady) i Jacek Albigowski 
(zastępca przewodniczącego)

Przebudowa drogi 
„Do cmentarza”  

28 września 2021 r. uchwałę 
zabezpieczającą 450 tys. zł na to 
zadanie poparli głosując za: wiesław 
wilk (albigowa), Jadwiga Balawen-
der (Handzlówka), marcin kisała 
(Handzlówka), Bernadetta Ruszel 
(Cierpisz). Uchwały nie poparli 
wstrzymując się od głosu: Paweł 
Dąbek (przewodniczący rady) 
i Jacek Albigowski (zastępca 
przewodniczącego). 

Według prognoz z końca sierpnia br.  Stan zadłużenia gminy na koniec 2023 r.  
nie powinien być wyższy niż 12% rocznego budżetu. Dla porównania w 2018 r. 
na koniec poprzedniej kadencji zadłużenie wynosiło 9% rocznego budżetu. 
W związku z powyższym pytamy: 
 Jakie są rzeczywiste powody nie popierania uchwał zabezpieczających 
środki na inwestycje w Handzlówce?  
 Czy w następnej kadencji samorządu Paweł Dąbek, Jacek Albigowski oraz 
związani z nimi radni planują nie popierać uchwał budżetowych, kluczowych 
dla rozwoju poszczególnych miejscowości gminy Łańcut? 
 Czy procedura skarg, wniosków i petycji nadal będzie wykorzystywana 
przez część radnych do politycznych ataków na wójta i pracowników urzędu 
gminy m.in. za to, że pozyskują środki zewnętrzne na rozwój gminy?

*Od stycznia 2023 r. w miejsce Marcina Kisały funkcję radnego pełni Anna Szpunar. 

Przebudowa drogi powiatowej 
Albigowa – Handzlówka   

25 marca 2022 uchwałę zabezpieczającą  1,2 mln zł na to 
zadanie poparli głosując za: wiesław wilk (albigowa), Jadwi-
ga Balawender (Handzlówka), marcin kisała (Handzlówka), 
Bernadetta Ruszel (Cierpisz), Paweł Dąbek (przewodniczący 
rady). Uchwały nie poparł wstrzymując się od głosu: 
Jacek Albigowski (zastępca przewodniczącego). 

Modernizacja stadionów 
gminy Łańcut m.in. Grom 
Handzlówka   

23 stycznia 2023 r. uchwałę zabezpieczającą  
800 tys. zł (na wszystkie stadiony) poparli 
głosując za: wiesław wilk (albigowa), anna 
Szpunar (albigowa)*, Jadwiga Balawender 
(Handzlówka). Uchwały nie poparli wstrzy-
mując się od głosu: Paweł Dąbek (przewod-
niczący rady), Jacek Albigowski (zastępca 
przewodniczącego), Bernadetta Ruszel 
(Cierpisz). 

Wymiana przystanków 
autobusowych przy drodze 
Albigowa - Handzlówka    

23 stycznia 2023 r. uchwałę zabezpieczającą  50 tys. 
zł na to zadanie poparli głosując za: wiesław wilk (al-
bigowa), anna Szpunar (albigowa), Jadwiga Balawen-
der (Handzlówka). Uchwały nie poparli wstrzymując 
się od głosu: Paweł Dąbek (przewodniczący rady), 
Jacek Albigowski (zastępca przewodniczącego), 
Bernadetta Ruszel (Cierpisz). 

Przewodniczący rady Paweł Dąbek, jego zastępca Jacek Albigowski, a także ich zwolennicy 
tłumaczą swoje głosowania rzekomą troską o stan finansów gminy. Tymczasem wyniki finanso-
we gminy za poszczególne lata wyglądają następująco: 
2019 rok  brak kredytu 
2020 rok wzrost zadłużenia o 750 tys. zł 
2021 rok  brak kredytu 
2022 rok  wzrost zadłużenia o 1,3 mln zł 
2023 rok      29 sierpnia br. rada gminy Łańcut podjęła uchwałę obniżającą planowany kredyt 
z 19 na 12 mln zł (ok. 8% rocznego budżetu). Według prognoz na koniec 2023 r. deficyt będzie 
jeszcze niższy.  
Oficjalne sprawozdania finansowe gminy za realizację budżetów można pobrać ze strony 
www.gminalancut.pl. Dokumenty są sprawdzane przez Regionalną Izbę Obrachunkową 
w Rzeszowie.

Przebudowa drogi 
„Kisałówka”  

28 stycznia 2022 r. uchwałę zabezpie-
czającą   30 tys. zł na to zadanie poparli 
głosując za: wiesław wilk (albigowa), 
Jadwiga Balawender (Handzlówka), 
marcin kisała (Handzlówka), Paweł Dąbek 
(przewodniczący rady). Uchwały nie po-
parli wstrzymując się od głosu: Jacek 
Albigowski (zastępca przewodniczące-
go), Bernadetta Ruszel (Cierpisz). 



Pomoc finansowa dla powiatu 
tytułem zakończenia przebudowy 
drogi Albigowa – Handzlówka    

23 stycznia 2023 r. uchwałę zabezpieczającą  500 tys. zł 
na to zadanie poparli głosując za: wiesław wilk (albi-
gowa), anna Szpunar (albigowa), Jadwiga Balawender 
(Handzlówka). Uchwały nie poparli wstrzymując się 
od głosu: Paweł Dąbek (przewodniczący rady), Jacek 
Albigowski (zastępca przewodniczącego), Bernadetta 
Ruszel (Cierpisz). 
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WYSOKA 16 września w sobotnie 
popołudnie w Ośrodku Kultury 
w Wysokiej odbyło się po raz dzie-
wiąty spotkanie pt. ”Pożegnanie lata 
na ludowo”. 

Na nasze zaproszenie odpowie-
działo 16 Kół Gospodyń Wiej-
skich  z powiatu łańcuckiego 
oraz  zaproszeni goście: ks. 

proboszcz - Feliks Paściak, ks. wikary 
Krzysztof Bis, Stefania Michałek – wi-
ceprezes WZRKiOR w Rzeszowie, Ewa 
Draus – wicemarszałek Urzędu Marszał-
kowskiego w Rzeszowie, Agata Borcz 
- inspektor KRUS w Rzeszowie. Janina 
Kuźniar - przewodnicząca Wojewódz-
kiej Rady Kół Gospodyń Wiejskich, Zo-
fia Rzepka - przewodnicząca Powiatowej 
Rady Kół Gospodyń Wiejskich, Mariusz 
Kusz - dyrektor Centrum Kultury Gminy 
Łańcut, Jan Borcz - radny Gminy Łańcut, 
Jan Magoń – radny powiatu łańcuckiego, 
Marcin Szpunar - prezes OSP w Wysokiej, 
Barbara Michna - prezes Stowarzyszenia 
Razem dla wsi Łańcuckiej , Dorota Szmuc 
- dyrektor Zespołu Szkół w Wysokiej, 
Jolanta Zebzda - nauczycielka  żywie-
nia z Zespołu Szkół w Wysokiej, Kata-
rzyna Cisek – dyrektor Zespołu Szkolno 

Przedszkolnego w Wysokiej, Elżbieta 
Grad – wicedyrektor Zespołu Szkolno-
-Przedszkolnego w Wysokiej, Agnieszka 
Gac – Zając z Powiatowego Zespołu Do-
radztwa Rolniczego w Łańcucie, Patrycja 
Sobuś – prezes Lokalnej Grupy Działania 
w Łańcucie, Stanisław Cyran – przewod-
niczący rady sołeckiej w Wysokiej, Anna 
i Piotr Michna, oraz delegacje Kół Gospo-
dyń Wiejskich z powiatu łańcuckiego. 
Spotkanie rozpoczęła przewodnicząca 
KGW w Wysokiej Jolanta Cieślachowska 
witając zaproszonych gości i wszyst-
kich uczestników spotkania. Następnie 

odbyła się ocena i degustacja pierogów. 
Komisja konkursowa w składzie: Jolanta 
Zebzda, Patrycja Sobuś, Katarzyna Ci-
sek oraz Mariusz Kusz oceniła walory 
smakowe, wygląd oraz sposób podania 
pierogów. Wyróżnione zostały Koła Go-
spodyń Wiejskich: Łańcut Przedmieście, 
Korniaktów Południowy i Handzlówka, 
zaś nagrody główne otrzymały za I miej-
sce – KGW Wysoka, II miejsce – KGW 
Albigowa, a III miejsce – KGW  Rogóżno. 
W części artystycznej wystąpiły dzieci 
z przedszkola z grupy Biedronki, Zespół 
Śpiewaczy Seniorów oraz Kapela Po-

dwórkowa Wysoczanie. W czasie spotka-
na odbyła się prelekcja na temat właści-
wości zdrowotnych buraka ćwikłowego, 
którą przygotowała pani Agnieszka Gac 
– Zając. Z tego też względu gospodynie 
z KGW z Wysokiej przygotowały menu 
z użyciem buraków. Sobotnie popołudnie 
upłynęło nam w miłej przyjaznej atmos-
ferze przy suto zastawionych stołach. 
Serdecznie dziękujemy wszystkim, któ-
rzy w jakikolwiek sposób pomogli nam 
w organizacji uroczystości, dziękujemy 
za liczne przybycie oraz mile spędzony 
razem czas.  Jolanta Cieślachowska

3 września w Głuchowie odbył 
się ostatni w tym roku wakacyj-

ny Piknik Rodzinny. Połączony 
był z dożynkami oraz Świętem 

Chleba.

Przed dożynkową mszą św. 
ulicami Głuchowa przejechał 
korowód – zaprzęgi konne 
z wieńcem dożynkowym, grupą 
młodzieży i starostami. Dalsza 
część uroczystości odbyła się 
na placu przy Ośrodku Kultury.

Wyjątkowo w tym roku cykliczna impreza „Święto Chleba”, czyli konkurs dla Kół 
Gospodyń Wiejskich na najsmaczniejszy chleb, odbyła się w plenerze i była do-
stępna dla wszystkich. Upieczone przez Panie z KGW z powiatu łańcuckiego bochny 
chleba zostały rozkrojone i podane do degustacji. I miejsce w konkursie zajęło 
KGW Albigowa, II miejsce KGW Białobrzegi, a III KGW Husów. Wyróżnienia otrzy-
mały: KGW Wysoka, KGW Dąbrówki oraz KGW Głuchów.

Nie zabrakło atrakcji dla dzieci – 
dmuchańców, alpaków, baniek my-
dlanych, przejażdżki konno. W części 
artystycznej zaprezentowały się m.in. 
zespoły działające przy Ośrodku Kul-
tury w Głuchowie, a także Orkiestra 
Dęta z Albigowej i Kapela Podwórko-
wa „Wysoczanie”. Fot. Szymon nowak 

KRACZKOWA Wraz z początkiem 
września w powietrzu wyczuwalne 
są już pierwsze oznaki zbliżającej 
się jesieni. Nadchodzi czas zbioru 
płodów rolnych, a wykopki ziemnia-
ków związane są z przygotowaniem 
zapasów na zimę. 

Pieczenie ziemniaków w tradycji ludo-
wej ma swoją obrzędowość. Związane 

było z wykopkami, które rozpoczynano 
w dzień świętej Tekli (23 września). Le-
genda głosi, że w dniu jej imienin miesz-
kańcy wsi obowiązkowo piekli ziemniaki 
w ogniskach, a każdy uczestnik odpustu 
musiał ich skosztować, gdyż był poży-
wieniem po ciężkiej pracy. Wykopanie 
i zebranie wszystkich plonów z pól mu-
siało zakończyć się przed dniem świętej 

Jadwigi, przypadającym 16 październi-
ka. W dniu 17 września 2023 r. w Kracz-
kowej obok Ośrodka Kultury odbyło się 
Pożegnanie lata z pieczonym ziemnia-
kiem. Organizatorzy przygotowali dla 
mieszkańców kilka potraw z ziemniaka 
- zupa, frytki, zakręcona frytka, proziaki 
a dla dzieci deserki i lody. W części ar-
tystycznej wystąpiły zespoły z ośrodka 
kultury: Orkiestra Dęta, Zespół Contrast, 
Zespół Patria, gościnnie wystąpiła Kape-
la podwórkowa Wysoczanie z Wysokiej. 
Piękne stroje przedstawiła grupa rekon-
strukcyjna ,,Szabelska Brać", pasjonaci 
z Kraczkowej i okolic. Animacje dla dzieci 
prowadziły Natalia i Kinga z firmy Mini 
Brain Academy. Dziękujemy za mile spę-
dzony czas.

Beata Kłak

„Pożegnanie lata na ludowo”

Tematem przewodnim w tym roku był 
konkurs na „Najsmaczniejsze pierogi 
z grzybami w roli głównej” Fot. kGw wySoka 

W tegorocznej edycji konkursu udział wzięło 16 Kół Gospodyń Wiejskich z powiatu 
łańcuckiego 

Święto Chleba w Głuchowie Ziemniak - jesienny król wiejskich potraw

W części ar-
tystycznej 
wystąpił 
m.in. 
Zespół 
Patria

Zaprezen-
towała 
się także 
Orkiestra 
Dęta 
Fot. ok w kRaCzkowEJ 
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BUKOWINA TATRZAŃSKA Spotkania Sejmikowe 
mają na celu ocalenie od zapomnienia obrzędów, 
takich jak; gody, zapusty, noc świętojańska, wicie 
wianków, chodzenie z gwiazdą, wesele, chrzciny 
i wiele innych, oraz prace wiejskie; darcie pierza, 
prządki, kiszenie kapusty itp. 

Wiejscy artyści sięgają do bogatych złóż 
swojej rdzennej kultury, odkrywają nowe 
tematy, odnajdują stare sprzęty i narzę-
dzia. Wyjątkowość prezentowanych na 

Sejmiku spektakli polega na tym, że wszystko, co się 
dzieje na scenie, nie do końca jest teatrem. Wiejskie ze-
społy powstają z potrzeby serca i kultywowania zagro-
żonej tradycji.

W tegorocznym Sejmiku w Bukowinie Tatrzańskiej 
udział wziął zespół obrzędowy „TKACZE” z Wysokiej. 
To już piąta ciupaga otrzymana w Bukowinie. Zespół 
przedstawił dwa fragmenty wesela; „Czepiny i Wysta-
wienie wiechy na dach”. Chcemy odgrywać i pokazywać 
dawne obrzędy tak jak faktycznie wyglądały. Nie ma już 
dla nich miejsca w rzeczywistości, pozostała tylko prze-

strzeń na scenie. Przywiezione pamiątki, filmiki oraz 
zdjęcia pozostaną z nami na zawsze.

Nasz wyjazd  finansowo wsparli  członkowie  zespo-
łu, Bank Spółdzielczy w Łańcucie, Centrum Kultury, 
Gminy Łańcut, sklep EURO, osoby prywatne. Dzięku-
jemy. 

Renata Hadław

SONINA/CZĘSTOCHOWA Sierpień to czas doży-
nek - podziękowania za plony, które zrodziła Zie-
mia. 27 sierpnia chór Camerata wziął udział w XL 
Dożynkach Archidiecezjalnych, które w tym roku 
połączone zostały z XXIII Dożynkami Wojewódz-
twa Podkarpackiego i Dożynkami Gminy Łańcut.   

W tym uroczystym dniu, gdy wokół soniń-
skiej świątyni  zebrani goście  dumnie pre-
zentowali  swoje wieńce dożynkowe, chór 
swoim śpiewem uświetnił Mszę Świętą 

celebrowaną przez Arcybiskupa Adama Szala, wykonu-
jąc kilka pieśni eucharystycznych przygotowanych na tę 
szczególną okazję. Tydzień później, w  dniach 2-3 wrze-
śnia Chór CAMERATA wraz z członkami Zespołu Ludo-
wego SONINA wziął udział w pielgrzymce do Sanktu-
arium Matki Bożej w Częstochowie. Była to szczególna 
okazja, gdyż w tych dniach odbywała  się Ogólnopolska 
Pielgrzymka Rolników połączona z Ogólnopolskimi 
Dożynkami. Dzięki wcześniejszym staraniom ks. Wła-
dysława Dubiela, chórowi przypadła zaszczytna rola 
zapewnienia muzycznej oprawy tej szczególnej uroczy-
stości. Podczas Mszy Świętej w sobotni wieczór, którą 
uroczyście zainaugurował ks. bp. Leszek Laszkiewicz, 
chór wykonał kilka pieśni eucharystycznych i maryj-
nych, a obsługę liturgiczną zapewnili  towarzyszący 
nam parafianie  i Pani Organistka. Wielkim i wzruszają-

cym momentem pobytu na Jasnej Górze była możliwość 
uczestnictwa w wieczornym Apelu Jasnogórskim w ka-
plicy cudownego obrazu. Choć wejście do niej było nie 
lada wyzwaniem, to z Bożą pomocą udało nam się do-
trzeć przed Cudowne Oblicze. Tutaj, modląc się wspól-
nie z przybyłymi wiernymi, mogliśmy powierzyć Maryi  
wszystkie swoje troski, intencje i prosić o nieustanną 
pomoc i opiekę. Zwieńczeniem naszej pielgrzymki, był 
udział w uroczystej Mszy Świętej celebrowanej na Ja-
snogórskich Błoniach. Już od wczesnych godzin ran-
nych, na plac przed klasztorem przybywały liczne piel-
grzymki rolników, którzy chcieli w tym szczególnym 
miejscu podziękować za tegoroczne plony i prosić o bło-
gosławieństwo w ich ciężkiej pracy. Przed rozpoczęciem 
uroczystej Mszy, chór miał możliwość uświetnić swoim 
śpiewem czas oczekiwania na Eucharystię. Z rozjaśnio-

nego promieniami słońca Jasnogórskiego wzgórza nio-
sło się dostojne „Gaude Mater”. Były radosne pieśni ma-
ryjne, uświęcone tradycją, pełne uwielbienia dla Matki 
Bożej i Jej Syna, były wzruszające pieśni sławiące piękno 
Maryi, choćby te śpiewane przez nasze solistki. W trak-
cie sprawowanej Liturgii w uroczystej procesji z darami 
wzięli również nasi parafianie  składając piękny bochen 
chleba - symbol pracy rolnika, a członkowie Zespołu 
Ludowego dumnie prezentowali dożynkowy wieniec. 
Tegoroczne dziękczynienie za plony było czasem mo-
dlitwy nie tylko za rolników, ale także czasem modlitwy 
o pokój, za Ojczyznę i przygotowaniem duchowym do 
beatyfikacji Rodziny Ulmów. Mamy nadzieję, że nasze 
spotkanie z Matką Bożą na Jasnej Górze stanie się trady-
cją i będziemy mogli ponownie w przyszłym roku  chwa-
lić Ją swoim śpiewem. Ewa Jucha

Papież Franciszek włączył 10 września 2023 r. do grona błogosławionych rodzinę Józefa i Wiktorii Ulmów oraz ich siedmioro dzieci. To pierwsza w historii beatyfikacja 
rodziny. W niedzielnej mszy beatyfikacyjnej udział  wzięła również  Orkiestra Dęta z Wysokiej. Renata Hadław Fot. oRkIEStRa DĘta w wySokIEJ

38. Międzywojewódzki Sejmik Wiejskich Zespołów Teatralnych 

Dom Ludowy w Bukowinie jest jednym z najstarszych 
i największych drewnianych budynków w Polsce Fot. BERnaDEta BRÓŻ 

Zespół „Tkacze” na scenie Bukowiańskiego Centrum 
Kultury wystąpił już po raz 5 

W tej edycji Sejmiku zespół zaprezentował „Czepiny 
i Wystawienie wiechy na dach”

Chór CAMERATA na dożynkach w soninie i na Jasnej Górze

Fot. CHÓR CamERata 
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GŁUCHÓW 

15 września dzięki współpracy Biblio-
teki, Ośrodka Kultury i Zespołu Szkół 
im. Jadwigi Królowej Narodowe Czy-
tanie odbyło się w Głuchowie. "Nad 
Niemnem" Elizy Orzeszkowej pięknie 
wybrzmiało w sali Ośrodka Kultury. At-
mosferę i nastrój epoki oddały dekora-
cje - malownicza sceneria rzeki Niemen 
oraz powstańcza mogiła, nawiązujące 
do treści czytanej lektury. W spotkaniu 
uczestniczyli pedagodzy, uczniowie, pa-
nie z KGW, emeryci i pracownicy CKGŁ. 
List prezydenta RP odczytała Pani Zofia 
Dzierga. Rys historyczny i życiorys au-
torki przybliżyła Pani Agata Zachwieja. 
Fragmenty utworu czytały Pani Jolanta 

Bukowska, Pani Maria Nowakowska, Pani 
Alicja Pelc oraz młodzież szkolna przygo-
towana przez Panie Karolinę Krzysztoń 
i Marię Hendzel. Uczestnicy spotkania 
na egzemplarzach książek mogli przybić 
pamiątkową pieczęć oraz zabrać do domu 
zakładki do książek z motywem powieści 
Elizy Orzeszkowej. To była prawdziwa 
uczta duchowa. BP Głuchów 

SONINA

„Nad Niemnem” czytano także w Soni-
nie. We współpracy z Panią Barbarą Cze-
chowicz - sołtys Soniny oraz Panią Aga-
tą Zachwieją obchodziliśmy je w naszej 
szkolnej społeczności. 

Odczytaliśmy fragmenty najsłynniejszej 
powieści Elizy Orzeszkowej. Niebanalna 
scenografia przeniosła nas w nadnie-
meńskie strony. Dzięki niej mogliśmy 
jeszcze lepiej poczuć atmosferę powieści.

Zespół Szkolno-Przedszkolny w Soninie 

ALBIGOWA 
12 września br. już po raz kolejny nasza 

szkoła dołączyła do ogólnopolskiej akcji 
Narodowego Czytania. W tegorocznej 
edycji czytaliśmy powieść Elizy Orzesz-
kowej ,,Nad Niemnem”. Aktywny udział 
w tym popularyzującym czytelnictwo 
wydarzeniu wzięli wszyscy uczniowie kl. 
IV-VIII oraz nauczyciele. Wysłuchaliśmy 
listu Prezydenta Andrzeja Dudy skiero-
wanego do uczestników akcji. W klimat 

nastrojowej lektury 

wprowadziła nas okolicznościowa deko-
racja oraz informacje przekazane przez 
nauczycieli j. polskiego na temat boha-
terów i patriotycznego przesłania dzieła. 
Uczniowie poznali biografię autorki, czy-
tali wybrane fragmenty powieści ,,Nad 
Niemnem” i dyskutowali na ich temat. 
Klasy siódme wyszły w plener i piękno 
oraz wagę czytanych tekstów młodzież 
przeżywała na łonie przyrody. Aby lepiej 
poznać atmosferę dzieła, odczuć pięk-
no nadniemeńskiej przyrody, wysłuchać 
rozmów bohaterów o Polsce, obejrze-
liśmy fragmenty ekranizacji powieści. 
Wszyscy mogli również odbić w swoich 
zeszytach stempel okolicznościową pie-
częcią przysłaną z kancelarii prezydenta.

Zespół Szkolno-Przedszkolny w Albigowej 

KRACZKOWA 9 września na sta-
dionie w Kraczkowej odbył się 
Charytatywny Turniej Piłki Nożnej 
Firm. Głównym celem piłkarskiej 
rywalizacji było zebranie środków na 
rehabilitację i dalsze leczenie Fabia-
na i Sebas�ana Bartmanów, zmaga-
jących się z mózgowym porażeniem 
dziecięcym. 

Patronat honorowy nad turnie-
jem sprawowali Starosta Powiatu 
Łańcuckiego, Wójt Gminy Łańcut 
oraz Stowarzyszenie Natchnieni 

Bieszczadem. Udział w turnieju potwier-
dziło 8 drużyn. Siedem ekip reprezento-
wało swoje zakłady pracy: Asseco, Bank 
Spółdzielczy w Łańcucie, Multisalon 
Samochodowy Fix Forum Lider Oddział 
Rzeszów, Hotel i Restauracja Paola, Kolo-
rado / Karczma Pod Strzechą, Kwaśniak 
Optyk Nieruchomości, ZMM MAXPOL 
/ Domelo, zaś jedną drużynę stworzyli 

niezawodni kibice Czarnych Kraczkowa. 
Przed przystąpieniem do rywalizacji, we 
wtorek 5 września odbyło się losowanie 
grup turniejowych, w którym czynny 
udział brali bliźniacy Fabian i Sebastian, 
losując kulki z poszczególnymi drużyna-
mi. Rywalizacja na boisku wystartowała 
w sobotę o godzinie 13:30, po oficjalnym 
otwarciu turnieju. Oprócz zmagań pił-
karskich przygotowane zostało wiele to-
warzyszach atrakcji, jakby choć cegiełki 
wsparcia, fanty, aukcja charytatywna, 
strefa gier i zagadek logicznych, strefa 
relaksu firmy Domelo z sokami natu-
ralnymi, pokaz tańca Szkoły Tanecznej 
Shantel, pokaz parkour od Inflow Rze-
szów, stoisko z malowaniem twarzy, tatu-
ażami brokatowymi i innymi atrakcjami 
dla dzieci, strefa z konkurencjami piłkar-
skimi, i nie tylko, jak również strefa steel 
darta. Posiłki serwował food truck Kolo-
rado, ponadto do dyspozycji wszystkich 
odwiedzających była grillowana kiełbasa 
i tradycyjne proziaki przygotowane przez 

Koło Gospodyń Wiejskich. Wiele emocji 
wywołała aukcja charytatywna w czasie, 
której do nabycia były: koszulka z auto-
grafami zawodników Reprezentacji Pol-
ski w piłce nożnej, koszulka z autografa-
mi zawodników Wisły Kraków, koszulka 
z autografami zawodników Stali Rzeszów, 
koszulka z autografem Łukasza Piszczka, 
koszulka Marka Citki, koszulka Jakuba 
Kochanowskiego, koszulka z autografami 
zawodników Sokoła Łańcut, piłka z auto-
grafami zawodniczek Developresu Rze-
szów, płyta i książka zespołu KSU z auto-
grafem, limitowany medal Stali Rzeszów 
z okazji awansu do 1 ligi. Oprócz tego 
w przygotowanych grach i zabawach do 
wygrania była m.in. piłka z autografami 
zawodników młodzieżowej reprezentacji 
Polski w piłce nożnej, koszulka z auto-
grafem Tomasza Kłosa, koszulka z auto-
grafami zawodników STS Sanok czy też 
koszulka z autografem Jana Domarskiego 
strzelca pamiętnego gola na Wembley, 
którego 50 rocznicę będziemy obchodzić 

17 października br. Na boisku najlepiej 
zaprezentował się zespół ZMM Maxpol 
/ Domelo, który z kompletem wygranych 
zdobył pierwsze miejsce. Druga pozycja 
przypadła zespołowi Asseco, zaś podium 
uzupełnił zespół Kwaśniak Optyk Nie-
ruchomości. Najlepszym zawodnikiem 
rywalizacji okazał się Jakub Parys, z zwy-
cięskiej ekipy, najlepszym bramkarzem 
wybrano natomiast Jerzego Motykę z As-
seco. Zawody wzorowo prowadzili sę-
dziowie Tomasz Wojtaszek oraz Jan Bora-
tyn. Nagrody wręczyli Fabian i Sebastian, 
którzy przez całe popołudnie spędzili na 
stadionie dzielnie kibicując i przypatru-
jąc się rywalizacji na boisku. Całość tur-
niej oraz piknik prowadził niezastąpiony 
Stanisław Kisała. Należy tutaj zaznaczyć 
i gorąco podziękować wszystkim, którzy 
wzięli udział w zawodach, wszystkim 
wolontariuszom, zawodnikom i osobom 
związanym z klubem za bezinteresowną 
pomoc przy organizacji wydarzenia. 

LKS Czarni Kraczkowa 

Charytatywny turniej piłki nożnej firm 

Udział w turnieju wzięło 8 drużyn

Dzięki hojności uczestników do chłopców trafi 
17 650 zł, które pomoże im w dalszej rehabilita-
cji i walce o jak największą sprawność Fot. LkS CzaRnI kRaCzkowa 

Narodowe Czytanie
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Pod koniec sierpnia 
jubileusz 40-lecia 
swojej działalności 
świętował Klub Se-
niora w Handzlówce. 
Uroczystość, podczas 
której obecni byli 
przedstawiciele władz 
gminy i organizacji z 
terenu Handzlówki, 
a także członkowie 
pozostałych Klubów 
Seniora z terenu 
gminy, odbyła się w 
sali gimnastycznej 
Zespołu Szkolno-
-Przedszkolnego w 
Handzlówce. Spotka-
nie było okazją do 
podsumowania dzia-
łalności klubu, nie 
brakło także gratulacji 
i życzeń od zebranych 
gości. Na koniec wy-
stąpiła Orkiestra Dęta 
z Handzlówki Fot. BERnaDEta BRÓŻ 

GMINA ŁAŃCUT 26 sierpnia nasi 
Seniorzy w ramach Jubileuszowej V 
Seniorady Seniorów Gminy Łańcut 
wybrali się na relaks w Basenach 
Mineralnych i Siarkowych w Solcu 
Zdroju oraz zwiedzanie Buska Zdroju.

W basenach spędziliśmy 3 godziny 
korzystając z zalet wody siarkowej 

w seansach 20 minutowych (dłuższe nie 
są zalecane) oraz z atrakcji basenówmi-
neralnych z biczami i masażami wodnymi 
oraz z 30 minut aerobiku wodnego pod 
okiem wykwalifikowanej instruktorki. Re-
laks wspaniały i jakże miły. Następnie uda-
liśmy się do Buska Zdroju gdzie oczekiwał 
na nas elektrobus i z przewodnikiem 
zwiedzaliśmy to piękne uzdrowisko. Część 
osób z lepszą sprawnością udało się pieszo 
na zwiedzanie Parku Zdrojowego i Tężni. 
Wieczorem w Kawiarni Sanatorium Włók-
niarz uczestniczyliśmy we wspólnej kola-
cji i wspólnie z kuracjuszami w potańców-
ce przy muzyce na żywo. To był wspaniały 
dzień pełen atrakcji i radości, w drodze po-
wrotnej nasz miły gość Pani Profesor Kry-

styna Leśniak-Moczuk z URz a zarazem 
Rzecznik Prasowy Rzeszowskiej Rady Se-
niorów przedstawiła nam hymn napisany 
na nasz Jubileusz podczas pobytu w Tęż-
ni. Pięknie dziękujemy Krystynie za super 
współpracę oraz za zaszczycenie nas swo-
ją obecnością podczas naszego Jubileuszu, 
panu wójtowi za słodki poczęstunek oraz 
wszystkim uczestnikom za wspólną in-
tegrację i ten super spontaniczny śmiech 
i gwar. Mamy jeszcze kolejne wydarzenia 
wspólne i poinformujemy o ich przebiegu 
wkrótce. Opis naszych działań i osiągnięć 
przedstawiliśmy w poprzednim wydaniu 
GGŁ. W dniu 30 sierpnia uczestnicy Klu-
bu Seniora Gminy Łańcut oraz Ośrodka 
Opieki Dziennej Pogodny Senior spotkali 
się w Agroturystyce Koralowe w Cierpiszu 
na Pożegnaniu Lata. Dziękujemy gospoda-
rzom Halinie i Kazimierzowi Ruszel oraz 
Asi za miłe przyjęcie. Na zakończenie Rze-
szowskich Senioraliów po raz pierwszy 
Aktywni Seniorzy Gminy Łańcut wzięli 
udział w pokazie Stylowi Seniorzy. Po raz 
pierwszy ale nie ostatni.

Bogusława Falger

Charakterystyka:
samotność seniorów to niezwykle częsty 

problem i nie dotyczy jedynie osób, które 
nie posiadają bliskich. To jedna z najpow-
szechniejszych chorób cywilizacyjnych XXi 
wieku. skutki długotrwałej samotności 
osób starszych sąróżne, nie wpływają je-
dynie na samopoczucie, ale także na kon-
dycję. samotność  wywołuje gniew, smu-
tek, depresję, bezwartościowość, uczucie 
pustki i pesymizm. samotni ludzie często 
czują, że są nielubiani, brakuje im empa�i 
wobec innych. Wpływ na samotność ma 
najczęściej samotne mieszkanie, a także 
brak zainteresowania ze strony rodziny, 
brak rozmów oraz kontaktów towarzy-
skich. Bliscy osoby starszej nie poświęcają 
jej wystarczającej ilości czasu oraz uwagi. 
samotna starość to obawa wielu osób, 
które boją się, że nikt im nie pomoże, gdy 
będą tego potrzebowały. Często samot-
ność nie jest wyborem samego seniora, a 
wpływ na nią miała śmierć współmałżon-
ka oraz obojętność rodziny. Człowiek jest 
istotą stadną, nie ulega to najmniejszej 
wątpliwości. Co więcej więzi z drugim 
człowiekiem są nam konieczne do zacho-
wania zdrowia umysłowego.Najlepszym 
sposobem na samotność seniorów jest 
pamięć o tych osobach, częste odwie-
dziny oraz rozmowy. Jesteśmy na równi 
odpowiedzialni za siebie jak i za tych 
wokół nas, szczególnie tych najsłabszych. 
Pracownicy socjalni z Ośrodka Pomocy 
społecznej Gminy Łańcut wykorzystując 
własne zasoby zawodowe, społeczne i 
osobiste, wychodząc naprzeciw oczekiwa-
niu seniorów, będą realizatorami projektu 
socjalnego „Czas dla seniora – sam nie 
znaczy samotny”. 

Adresaci projektu:
Projekt adresowany jest bezpośrednio do 

samotnych mieszkańców sołectw Gminy 
Łańcut, powyżej 65 roku życia. Projekt 
realizowany będzie w miejscowościach: 
Kraczkowa, Cierpisz, Albigowa, Handzlówka, 
Wysoka, sonina, Głuchów, Kosina, Rogóżno.

Cel główny:
Projekt socjalny „CZAs DLA sENiORA – 

sAM NiE ZNACZY sAMOTNY”. Ma na celu 
podniesienie poczucia bezpieczeństwa 

seniorów poprzez wsparcie ze strony 
pracownika socjalnego. 

Cele szczegółowe:
1. Poprawa stanu emocjonalnego se-

niorów.
2. Zapobieganie wykluczeniu społecz-

nemu.
3. Wzmacnianie relacji oraz więzi mię-

dzyludzkich.
4. Przeciwdziałanie izolacji społecznej.
5. Odbudowa zaufania wobec innej osoby.
6. Wzmacnianie i rozbudowa społecznej 

wspólnoty.
Miejsce projektu:
Projekt zostanie zrealizowany w 

dziewięciu sołectwach Gminy Łańcut: 
Kraczkowa, Cierpisz, Albigowa, Handz-
lówka, Wysoka, sonina, Głuchów, Kosina, 
Rogóżno. spotkania odbywać będą się w 
domach seniorów, zgłaszających potrze-
bę spotkania się. 

Oczekiwane efekty:
• Wzrost poczucia własnej wartości.
• Poprawa samopoczucia.
• Nabycie umiejętności spędzania czasu 

z inną osobą.
• Nawiązanie nowych znajomości, oraz 

poprawa kontaktów międzyludzkich.
Działania
Pracownik socjalny inicjuje kontakty z 

osobami starszymi. Aktywizuje starsze 
pokolenie, organizuje czas wolny, dora-
dza. Jest pośrednikiem i organizatorem 
aktywności i życia codziennego.  

1. Poradnictwo specjalistyczne- rozmo-
wy z pracownikiem socjalnym.

2. Profilaktyka wykluczenia społecznego 
z wykorzystaniem terapeutycznej gry 
planszowej adresowanej do osób star-
szych „otwarcie być ze sobą”.

Realizacja projektu:
Projekt socjalny zostanie zrealizowany w 

okresie jesienno-zimowym od 01.09.2023 
r. do 29.12.2023 r. w godzinach pracy 
tutejszego Ośrodka od 7.00-15.00.

Realizator projektu:
Ośrodek Pomocy społecznej Gminy 

Łańcut, Wysoka 49, 37-100 Łańcut. 
Osoba odpowiedzialna za realizację 
projektu: pracownik socjalny Anna 
Baran tel. 17 249 92 08 

PROJEKT SOCJALNY „CZAS DLA SENIORA 
– SAM NIE ZNACZY SAMOTNY”. SKIEROWANY 
DO OSÓB SAMOTNYCH POWYŻEJ 65. ROKU ŻYCIA

„Samotność jest jak ogród, w którym dusza usycha, 
a kwiaty przestają pachnieć.” - William Shakespeare

Z życia „Aktywnych seniorów”

Na Rzeszowskich Senioraliach    Relaks w Solcu Zdroju Fot. StowaRzySzEnIE „aktywny SEnIoR”
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KRACZKOWA 15 września odbyło 
się VI Spotkanie z Poezją Religijną. 
Te cykliczne spotkania  organizowa-
ne przez Grupę Twórczą Inspira�o, 
która działa przy Ośrodku Kultury 
w Cierpiszu i CKGŁ gromadzą już od 
lat wielu sympatyków poezji i wiel-
bicieli tego niezwykłego miejsca ja-
kim jest Dolina Miłosierdzia Bożego 
w Kraczkowej. 

Twórczynią Doliny jest śp. Janina 
Peszko, członkini Koła Poetów 
Gminy Łańcut, utalentowana po-
etka, kobieta o wielkiej pobożno-

ści i życzliwości dla innych. Pozostawiła 
nam ona dzieło swojego życia - Dolinę 
Miłosierdzia Bożego, które emanuje spo-
kojem, niesie modlitewne natchnienia, 
skłania do duchowych przemyśleń, daje 
wytchnienie i poczucie bezpieczeń-
stwa. Ludzie lgną do tego miejsca, szu-
kając ukojenia, tutaj można pomilczeć, 
wyciszyć się i naprawdę porozmawiać 
z Bogiem. Zawsze kiedy spotykamy się 
w Dolinie Miłosierdzia odczuwamy 
wdzięczność dla śp. Janiny i wspomina-
my ją czytając jej religijne wiersze. Tak 
było i w tym roku. Podczas naszego wrze-
śniowego spotkania swoją twórczość 
prezentowali następujący poeci Grupy 
twórczej Inspiratio; Helena Fus, Alicja 
Sroka, Jolanta Michna, Renata Giża. Czy-
taliśmy także wiersze Jolanty Szal–Mach, 
Szymona Halko, Karoliny Szyszki, Wik-
torii Michny, Małgorzaty Hadław, Tere-
sy Gałczyńskiej - tych, którzy nie mogli 
uczestniczyć w spotkaniu oraz śp. Reginy 
Schönborn i śp. Heleny Magryś. Atmos-
fera  skąpanej w zieleni, słońcu i kwia-
tach Doliny doskonale komponowała się 
z pięknem słów poezji, które niosły ser-
deczne doznania i wielkie wzruszenia. 
W bezchmurnym błękicie nieba odbijała 
się biel ustawionych w Dolinie figur świę-

tych i aniołów. Nisko schodzące słońce 
tworzyło swoistą mozaikę przenikającą 
się światłem i cieniami brzóz. Przyroda 
tak pięknie współpracowała ze sztuką 
słowa, przynosząc nam niepowtarzalne 
wrażenia. W czytanie poezji włączyli się 
także nasi goście i współorganizatorzy 
spotkania; Maria Józefczyk, Teresa Pe-
cuch, Maria Grzywa z Kraczkowskiego 
Klubu Seniora oraz nasi goście; Maria 
Szydełko przew. KGW Cierpisz, Krzysz-
tof Krzeczowski przew. Klubu Seniora 
w Cierpiszu i Zbigniew Płudowski sym-
patyk poezji i czynny działacz amator-
skich zespołów artystycznych. Podzięko-
wania kierujemy do wszystkich, którzy 
przyczynili się do powstania tak pięknej 
imprezy, jakim było VI Spotkanie z Poezją 
Religijną w Dolinie Miłosierdzia Bożego. 
Jesteśmy bardzo wdzięczni Annie Mur-
jas, córce śp. Janiny Peszko, opiekunce 
Doliny za wieloletnią już współpracę. 
Przez wszystkie lata naszych spotkań 
jako główny współorganizator towarzy-
szy nam również kraczkowski Klub Se-
niora, któremu dziękujemy za przyjaźń, 
serdeczność i wielką gościnność z jaką 
zawsze jesteśmy tu przyjmowani. Dzię-
kujemy także Ryszardowi Wojnie z Klu-
bu Seniora w Cierpiszu za nagłośnienie 
imprezy. Pomimo trudnych czasów za-
kończyliśmy spotkanie wspólnym bie-
siadowaniem w Lasku św. Antoniego, na 
które zaprosili nas Kraczkowscy seniorzy 
i Ania Murjas. Jesteśmy napełnieni pięk-
nem i dobrymi, serdecznymi wrażeniami 
jakie przyniosło spotkanie z poezją, mo-
dlitwą i ludźmi. Spotkania te otwarte są 
dla wszystkich chętnych i cieszymy się, 
że gromadzą one coraz większą liczbę 
odbiorców. Należy także nadmienić, że 
tegoroczne spotkanie w Dolinie Miłosier-
dzia Bożego wypadło w dniu święta Mat-
ki Bożej Bolesnej, co także podkreśliliśmy 
zarówno w poezji jak i modlitwie.

Urszula Pantoła

WYSOKA 29 czerwca 2023 r., w Nie-
publicznym Ośrodku Rewalidacyjno 
– Wychowawczym Caritas w Wyso-
kiej, przed komisją egzaminacyjną 
powołaną przez Caritas Archidiecezji 
Przemyskiej, egzamin na stopień 
nauczyciela mianowanego zdało 
6 osób – nauczycieli i specjalistów 
pracujących w Ośrodku.

Uroczyste wręczenie aktów nadania 
stopnia awansu zawodowego nauczy-

ciela mianowanego nastąpiło w dniu 30 
sierpnia 2023 r. w Niepublicznym Ośrod-
ku Rewalidacyjno – Wychowawczym 
w Wysokiej. Akty awansu wręczył Dyrek-
tor Caritas Archidiecezji Przemyskiej, ks. 

Prałat Artur Janiec w obecności Dyrektor 
Niepublicznego Ośrodka Rewalidacyjno 
-Wychowawczego Caritas w Wysokiej, 
Pani Janiny Surmacz. Akty mianowania 
otrzymały: Agnieszka Bednarska – Mach, 
Katarzyna Hawro, Małgorzata Kamińska, 
Barbara Kolasa, Gabriela Pelc – Trąd, Ewa 
Pierzga. Gratulacje z uzyskania awan-
su zawodowego na stopień nauczyciela 
mianowanego oraz życzenia powodzenia 
w dalszym rozwoju ścieżki zawodowej 
złożyli awansowanym nauczycielom Dy-
rektor Caritas Archidiecezji Przemyskiej, 
Ksiądz Artur Janiec oraz Dyrektor Niepu-
blicznego Ośrodka Rewalidacyjno – Wy-
chowawczego Caritas w Wysokiej, Pani 
Janina Surmacz.

NORW Caritas w Wysokiej 

Awanse zawodowe nauczycieli 
NORW Caritas

Fot. noRw CaRItaS w wySokIEJ 

,,Większe niż miłość” VI Spotkanie 
z Poezją Religijną im. Janiny Peszko 

w Dolinie Miłosierdzia Bożego 

Fot. GRUPa twÓRCza InSPIRatIo
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W nawiązaniu do uroczy-
stości beatyfikacji Rodzi-
ny Ulmów z Markowej, 
nie bez znaczenia będzie 

przedstawienie innych historii wojen-
nych z udziałem Żydów, mających miej-
sce za miedzą – w Albigowej. Temat nie-
upowszechniany, a przecież historycznie 
uzasadniony. 

W 1939 r. we wsi mieszkało 72 Żydów. 
Franciszek Falger w kronice wspominał: 
„Mieliśmy siedemnaście domów żydow-
skich i tyleż rodzin, z tego trzech było 
rolnikami, czterech sklepikarzami, jeden 
krawcem, inny garbarzem, pachciarzem, 
szynkarzem, a reszta kręciła światem 
i handlowała, czym się dało”.

 Żydzi tworzyli kilka skupisk, najwięcej 
na Czekaju (koło młyna). Była tu karczma 
Rachmy Melon, później jej syna Wele Me-
lona i skup zboża Abrahama i Mojżesza 
Goldmanów, dwa sklepiki. Na granicy 
z Wysoką, przed mostem, stała drewnia-
na bożnica, do której chodzili również 
wyznawcy religii mojżeszowej właśnie 
z Wysokiej. Była drewniana, niewielka, 
pokryta dachówką, miała półokrągłe 
okna. Przed drzwiami stała blaszana stą-
giew służąca do umycia rąk przed wej-
ściem. Zmarłych Żydów chowano na kir-
kucie w Łańcucie. 

Na miejscu późniejszej mleczarni 
w centrum wsi mieszkał Chaim Blank 
z żoną Jette Emer i dziećmi. Ich gospo-
darstwo w 1929 r. odkupiła rada gminna, 
a oni wyjechali do Argentyny. Stąd nazwa 
tej dzielnicy–„Blankówka”. Wcześniej 
Blankowie mieli garbarnię w dolince nad 
rzeczką, przy drodze na Handzlówkę, lecz 
odsprzedali Żydowi Dawidowi Dembowi 
z Łańcuta. 

KARCZMY I WALKA Z PIJAŃSTWEM. 
Samorząd wiejski przyznawał koncesje na 
prowadzenie sklepów i szynków. Radni 
rozpatrywali podania, biorąc pod uwagę 
warunki sanitarne, bezpieczeństwo za-
równo dla podróżujących drogami, jak 
i bywalców oraz usytuowanie i możli-
wość sprawowania nadzoru. Mieszkańcy 
niechętnie widzieli u siebie żydowskich 
sklepikarzy i karczmarzy rozpijających 
ludność. Radni odmawiali, argumentując 
tak: „Odmawia się poparcia Izraelowi Fas-
sowi z powodu, iż nie zachodzi potrzeba 
utworzenia tamże szynku, gdyż dom ten 
nr 288 położony jest na samym końcu pod 
Handzlówką, zatem zaspokajałby więcej 
potrzeby ludności handzlowskiej aniżeli 
albigowskiej. Po wtóre, że dom ten jest tak 
nisko wybudowany, że woda i błoto z dro-
gi wpływa do sieni, tworząc w niej bagno. 
Po trzecie, że lokale są za niskie i duszne. 
Po czwarte, że koło domu jest gnojowica 
właściciela, wydając nieznośne wyziewy, 
Dalej, że dom jest drzewiany i słomą kryty, 
co zwiększa niebezpieczeństwo pożaru. 
Wreszcie, że jest brak studni do pojenia 
koni, a w końcu, że petent nie ma zajazdu 
ani też miejsca na niego, a zajeżdżający 

goście stoją z wozami i końmi na drodze, 
wskutek czego tworzą zastęp, tamując ko-
munikację”. 

W księgach przedwojennych protoko-
łów rady gminnej znajdziemy wiele  ne-
gatywnych opinii o zgubnych wpływach 
pijaństwa: 1). „Młodzi wyprawiają różne 
awantury, a niekiedy i krwawe bójki”. 2).  
„Odwodzą one [karczmy] od nabożeństw 
w niedzielę i święta i zakłócają nocny spo-
kój”. 3). „Młodzież kilku gmin sąsiednich 
jak Wysokiej, Kraczkowy, a nawet Przed-
mieścia wyrządza burdy i awantury z na-
rzędziami przygotowanymi do bitki i bro-
nią palną. Zakłóca często spokój nocny 
i niepokoi sąsiadów i domy upatrzone”. 

ZAJĘCIA ŻYDÓW. Przy drodze na Łań-
cut Pinchas Witschner prowadził w mu-
rowanym domu sklepik bławatny (dzisiaj 
naprzeciw stacji benzynowej). Sprzedawał 
na borg (na zeszyt). Biedniejszym chło-
pom dawał w najem krowę, np. na pół 
roku, a oni potem zwracali zwierzę, płacąc 
pieniędzmi lub w naturze. Żyd Herszek 
i jego żona Stefka mieszkający nad rzeką 
za koszykarnią, oprócz sklepu od frontu, 
mieli zlewnię mleka. Gospodarze przy-
nosili mleko, które pachciarz zlewał do 
30-litrowych blaszanych baniek i odwoził 
do Łańcuta. Na miejscu wyrabiał ser i ser-
watkę. Koło niego mieszkał Hersz Görsten 
z rodziną. Na Skotniku, tj. przy cmentarzu, 
na zakręcie drogi na Handzlówkę, sklepik 
prowadził Chaim Kösten z żoną Sarą, da-
lej mieszkał Icek Glössel, który skupował 
cielęta. Sklepik miał Izrael Fass przy „Filii” 
nad rzeką Sawą. Za jajka czy kilka kg zbo-
ża można było kupić sól, naftę do lampy, 
cukier, ryż. 

Żydzi we wsi nie byli bogatymi, wręcz 
przeciwnie, klepali biedę. Krawcową była 
córka Pinchasa Wietschnera, a żona Rach-
miela szyła męskie koszule. Dawid Lorber-
feld z „Jaroszówki” przerabiał dziecięce 
ubrania, ale wraz z 5 synami wyprowadził 
się na początku wojny do Brazylii. Kra-
wiecczyzną zajmował się Srul Landesman 
mieszkający przy drodze do Handzlówki. 
Jego żona Małka Rosengarten, pochodzą-
ca z Markowej, wynajmowała się do pracy 
w polu. Była pracowitą kobietą i taką ją za-
pamiętano.

OKRES WOJNY I ZAGŁADA. Żydzi 
mieszkali z innymi miedza w miedzę. Są-
siedzi niejednokrotnie pomagali sobie, bo 

zmuszały do tego różne codzienne kłopoty. 
Dzieci bawiły się razem, chodziły do szkoły 
i siedziały w jednej ławce. Sąsiedzi zza płotu 
podglądali zwyczaje Żydów, często dla nich 
niezrozumiałe i dziwne. Te dwie kulturowo 
różne społeczności nie wykazywały wobec 
siebie wrogości. Odmienność czasami po-
magała w zadzierzgnięciu dobrosąsiedz-
kich stosunków, np. w szabasowe soboty 
pomagali Żydom, którzy prosili o wydojenie 
krów, zapalenie pod kuchnią. Kiedy w 1939 
r. wybuchła wojna, ukazało się szereg za-
rządzeń Niemców, dotyczących ludności 
żydowskiej. Od stycznia 1940 r. rozpoczęła 
się rejestracja mężczyzn w wieku 16–60 lat 
i nałożono na nich przymus pracy. W lipcu 
1942 r. zmuszano do opuszczenia domów, 
przewożąc do obozu w niedalekiej Pełkini 
koło Jarosławia. Nasi Żydzi uciekli w pola 
i lasy. Za okazanie im pomocy, groziło wy-
wiezienie do obozu koncentracyjnego lub 
śmierć. W latach 1942–1943 miejscowa lud-
ność udzielała im wsparcia. Zdarzały się 
przypadki donoszenia. Konfidentami byli 
Kuba Kuźniar z Przedmieścia i Michał Kluz 
„Pęcak”. Prawie wszyscy albigowscy Ży-
dzi zostali wymordowani przez Niemców, 
przeżyło kilkoro, wśród nich Haskiel Melon 
(ur. 1900 r.) i Hannah Kösten (ur. 1917 r.). 

Żydzi mieszkali w Albigowej w 17 do-
mostwach. Znamy ich nazwiska i okupa-
cyjne losy. Część przed Zagładą wyjechała 
za granicę, najwięcej do Ameryki Połu-
dniowej.

Zginęli starzy Herszkowie z dwiema 
dorosłymi córkami – Fajgą i Serlą i są po-
chowani na łańcuckim kirkucie, oprócz 
Stefki Herszkowej. Ona leży nad rzeczką 
przy swoim domu zabita przez łańcuckie-
go żandarma Józefa Kokota.

Liczna rodzina Chaima Köstena, oprócz 
dzieci Abrachama i Hannah, zginęła.  Kra-
wiec Srul Landesman z żoną Małką Ro-
sengarten (nr domu 177), ich synowie Mo-
szek, Majer i córka Chaja również zginęli. 
Ojca z Chają, zabitych w „szłachtach” pod 
chłopskim lasem, w stronę przysiółka Ho-
nie, pochowano w olchach i leżą tam do 
dziś. Bezpośrednio koło krawca, w nizinie 
nad rzeką, mieszkał garbarz Dawid Domb 
z żoną, synem i córką, a także służącym 
niemową. Tę rodzinę Niemcy również za-
mordowali. Leżą nad rzeką obok swojego 
domu, ale w osobnym grobie niż pozostali, 
rozstrzeliwani na tym miejscu. Posiadamy 

informacje o pochowanych tam 47 lub 48 
mężczyznach, kobietach i dzieciach z Al-
bigowej, Husowa, Łańcuta. 

 Przy drodze do Handzlówki, przed 
kapliczką, na niewielkim wzniesieniu, 
zastrzelono starego Hersza Landesmana 
i pochowano obok domu. Powyżej, rów-
nolegle za nim, stał dom (nr 143) Haskiela 
Köstena i Feigi. Ich najbliższymi sąsia-
dami byli Antoni i Wiktoria Kuźniar. Ha-
skiel miał czworo dzieci: Meilecha, Esterę, 
Pinkasa i Szymona. Trudnił się handlem 
i robił dobre szczotki. Rodzina została wy-
mordowana, a jego jeszcze ktoś podczas 
wojny widział w Rzeszowie. W miejscu, 
gdzie znajduje się sklep spożywczy, miesz-
kał Icek Glössel z żoną i trzema dorosłymi 
córkami, a syn Mendel wyjechał jeszcze 
przed wojną do Brazylii. Starzy Glösselo-
wie zgłosili się sami na gestapo, bo mieli 
dość nieludzkiej poniewierki i chowania 
się w lesie.

Na granicy wsi Albigowej z Handzlów-
ką, nad samą rzeczką, mieszkał Izrael Fass 
z żoną i pięciorgiem dorosłych dzieci. Lu-
dzie nazywali ich Szale. Żyd handlował 
także używaną odzieżą, butami, a skupo-
wał ser, masło. Jego żona piekła w domu 
chleb i sprzedawała w sklepie. U niego 
gromadzili się inni Żydzi na modły. Gdy 
w 1936 r. Samopomoc Chłopska „Społem” 
wybudowała koło nich sklep, to ludzie 
omijali ten żydowski i chodzili do nowego. 
Izrael Fass zmarł przed 1939 r. i został po-
chowany na kirkucie w Łańcucie, a reszta 
jego rodziny, siedem osób, ukrywała się 
w Handzlówce „na Dołach”. Potem ktoś 
ich wydał. Przyjechali żandarmi z Łańcuta 
i zastrzelili ich na miejscu. Tam są pocho-
wani. W 1943 r. dalej tropiono kryjówki 
Żydów. Lepsze domy żydowskie gmina 
Albigowa wydzierżawiła, inne rozebrano, 
przerobiono na sągi i sprzedano. Jeden 
z domów przeniesiono na Honie. 

Podczas kwerendy w Centralnej Bazie 
Danych Imion Ofiar Zagłady Yad Vashem 
autorka ustaliła losy innych 30 Żydów, 
którzy urodzili się w Albigowej. Zginęli 
w niemieckich obozach koncentracyj-
nych, w gettach w Rzeszowie, Przemyślu, 
Lwowie. (Zob. T. Gałczyńska, „Z kart z hi-
storii, Rzeszów 2022).

Artykuł ten powstał na podstawie wy-
wiadów z 31 świadkami Zagłady (do dzi-
siaj żyje dwoje z nich), przeprowadzonych 
w latach 2007-2008, którzy wykazali kil-
ka miejsc straceń. W sierpniu  2022 r. na 
prośbę autorki i z jej udziałem pracownicy 
Muzeum Ulmów w Markowej dokonali 
ewidencji miejsc żydowskich pochówków 
na terenie wsi Albigowa, tworząc jedno-
cześnie dokumentację dla Instytutu Pa-
mięci Narodowej w Rzeszowie. 

Źródła pisane: F. Falger, Albigowa moja 
rodzinna wieś, oprac. i wyd. T. Gałczyńska, Al-
bigowa 2008; 600 lat Handzlówki 1381-1981, 
red. s. Żyga, Łańcut 1981; Protokoły rady 
gminnej w Albigowej z lat 1890-1927.

Teresa Gałczyńska

Wspominając sąsiadów – Żydów z Albigowej…

Feiga Görsten                                                     Dawid Landesman z rodziną 
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 Te słowa klucze najlepiej charakteryzują codzienną działalność i program Karola Ożoga, skupiony na trosce 
o dobro człowieka przez pracę, doskonalenie ducha i rozwoju materialnym małej i dużej Ojczyzny.

Dr inż. Karol Ożóg - 41 lat. Wychowywał się w rodzinie przywiązującej wielką wagę do wartości takich jak: 
szacunek do drugiego człowieka, miłość Ojczyzny, umiłowanie polskich tradycji, niezachwianą wiarę w Boga. To 
niezbywalny fundament jego działania.

Efekty jego nowatorskiej pracy doktorskiej, obronionej na Akademii Górniczo-Hutniczej w Krakowie w 2022 
roku, są szeroko wykorzystywane geodetów w pracach terenowych.Sprawdził się jako najmłodszy radny Sejmiku. 
Umie rozmawiać z ludźmi, zna ich problemy, potra� znaleźć celne rozwiązania trudnych ludzkich spraw. Nie wyklu-
cza. Łączy szacunek dla tradycji z supernowoczesnymi wizjami przyszłości.  

SKUTECZNOŚĆ
Jako radny wojewódzki m.in. wspierał i zabiegał o budowę wschodniej obwodnicy miasta Łańcuta oraz budo-

wę tunelu pod przejazdem kolejowym w Łańcucie - inwestorem obu tych inwestycji jest Samorząd Województwa 
Podkarpackiego. Poza tym działał na rzecz wsparcia inicjatyw samorządów z terenu Powiatu Łańcuckiego w zakre-
sie pozyskania środków na modernizację dróg, infrastruktury wodno-kanalizacyjnej i społecznej. Jako przewodni-
czący Sejmikowej Komisji Współpracy z Zagranicą, Turystyki i Promocji troszczył się o zabezpieczanie niezbędnych 
środków �nansowych na remonty i modernizację„Muzeum Zamek w Łańcucie”- będący Instytucją Kultury Samo-
rządu Województwa Podkarpackiego. Dodatkowo przyczynił się do pozyskania środków �nansowych na prace 
konserwatorskie w zabytkowych kościołach z terenu Powiatu Łańcuckiego.

KONKRETNE ZAŁOŻENIA 
Program wyborczy Karola Ożoga skupia się na kilkunastu istotnych aspektach. Wsród nich należy wy-

mienić m.in.: uzbrojenie przez samorządy terenów przemysłowych z rządowych środków celowych, co da 
impuls do rozwoju gmin i powiatów; wsparcie dla gmin w zakresie budowy kanalizacji, wodociągów i stacji 
uzdatniania wody, zwłaszcza tych, których nie stać na wkład własny w rządowych programach wsparcia; 
wypracowanie i uruchomienie rozwiązań ustawowych określających normy odorowe, na wzór Europy Za-
chodniej. Jak również zmiana ustawy „O dochodach jednostek samorządu terytorialnego” - Twoje podatki 
pracują na Twoją korzyść, w Twojej okolicy!

Artykuł sponsorowany
Materiał wyborczy KW Prawo i Sprawiedliwość

KAROL OŻÓG - człowiek, praca, rozwój


